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Milí čtenáři!
Je za námi první pololetí a na startu toho
druhého vám přinášíme našich osm
pestrých tránek. Věříme, že každý tam
najde ten svůj článek, který ho osloví,
potěší, poučí, nebo jen zaměstná čtením o
přestávce. :-)
Tak vzhůru do listování a nezapomeňte
zkusit štěstí a zahrát si s námi o
předbíhačky. Tentokrát zabrousíte do
slovníku vašich rodičů a prarodičů. Tak do
toho!

Ve čtvrtek odpoledne jsme si měli přinést do
třídy věci na spaní. Ještě jsme se spočítali,
abychom byli všichni. Cesta na zámek byla fajn.
Když už jsme byli tam, tak nám paní učitelky daly
různě barevné desky s pracovním listem a
tužkou. Museli jsme se rozdělit do dvou skupin
po dvojicích nebo trojicích. Prohlídka byla
zajímavá a rozhodně nás toho hodně naučila o
minulosti. Ve škole na nás čekala teplá pizza.
Když jsme už byli po jídle, tak pro nás deváťáci
měli připravené aktivity plné zábavy, přemýšlení
a sportu. První aktivita byla, že jsme měli upéct
buchtu ke snídani. Pak nás čekal drsný trénink
airsoftu se řvoucími deváťáky. Tento menší
trénink mě bavil, i když neumím kliky. Třetí
aktivitou byl ping pong ve stylu obíhačky, který
mě moc nešel, ale zkusila jsem to. A jako
poslední odpočinková aktivita byla hra abaku,
kde jsme měli počítat a tvořit různé příklady.
Měli jsme mít večerku v 10:00 hodin, ale
nakonec byla až v 11:00. Jelikož jsme spali v
tělocvičně, mohli jsme na žíněnky.
Autor: Veronika Syrovátková, 4.A

Dvě třídy, jedna
přespávačka?
Dvě třídy a jedna přespávačka? Ano, deváťáci
spolu se čtvrťáky přespávali společně ve škole. I
když je dost velký věkový rozdíl mezi třídami,
skvěle si rozuměli. Možná to bylo i proto, že
třídní učitelka na prvním stupni našich deváťáků
byla rovněž paní učitelka Hanušová, která teď
učí čtvrtou třídu. Mohli si tak spolu zavzpomínat
a popovídat. Všichni zúčastnění si přespávačku
užili a odnesli si společné zážitky. 
Michaela Pošvová

A jak vlastně celá přespávačka vypadala? 

19. 1. 2023 šli čtvrťáci a deváťáci na zámek. Cesta
byla celkem dlouhá, ale všichni to vzládli až na
novoměstský zámek. Pak jsme si měli vybrat
nějakého deváťáka. Já s Markem jsme si vybrali
Víťu. Náš tým byl Smaškysové. Prohlídka zámku
byla moc zajímavá. Říkali nám o Novém Městě
nad Metují, o náměstí a o rodině Bartoňů.
Nakonec jsme se vrátili a snědli pizzi. Pak jsme
měli vytvořit čtyři skupiny. Členové naší skupiny
byli: Adam Orban, Felix Matějů, Josef Majerský,
Matyáš Slavík, Matyáš Vintera a Samuel Wozniak.
První jsme byli na Abaku, pak na vaření, pak
airsoftu a nakonec jsme měli ping pong. Potom
jsme šli do třídy a dostali jedno pitíčko a dvě
polotučná a dvě plnotučná mléka, takže jsme
měli dohromady čtyři mlíčka a jedno pitíčko.
Potom jsme si vzali věci a šli jsme do tělocvičny.
Vytáhli jsme si spací pytel a karimatku, nakonec
jsme si vyčistili zuby a šli spát.

Tomáš Uhlíř

Přespávačka poprvé

Přespávačka podruhé



Životní peklo celebrity!!!
Charles Augustus Lindbergh byl americký letec, známý
především prvním sólovým přeletem Atlantského
oceánu v roce 1927. Byl tak nejznámější člověk v té
době. Později se také připojil ke straně izolacionistů,
kteří odmítali vstup USA do druhé světové války. V
roce 1922 po ukončení studia strojního inženýrství se
připojil k výcviku pilotů a mechaniků ve společnosti
Nebraska Aircraft. Po ukončení výcviku zde létal s
poštovním dvouplošníkem. Během této služby se stal
proslulý tím, že doručil poštu za všech okolností. Při
jednom z letů zachránil pytle s poštou z hořícího
letadla tím, že je shodil dolů a okamžitě zavolal na
letiště v Peorii, aby pro ně poslali nákladní vůz.
Lindbergh získal obrovskou celosvětovou popularitu
jako první člověk, který sám překonal Atlantik bez
přestávky. Se svým jednomotorovým strojem Spirit of
St. Louis vzlétl z Rooseveltova letiště na Long Islandu
20. května 1927 a za 33,5 hodin přistál v Paříži. Ale
mnoho lidí ho zná kvůli únosu jeho dvacetiměsíčního
syna. 1. březen se tak stal pro Lindbergha a jeho
manželku noční můrou, když z postýlky v pokoji zmizel
jejich chlapec. Zůstalo jen otevřené okno a žebřík. Po
desetitýdenním neúspěšném vyjednávání s únosci a
celonárodním horečném hledání uneseného chlapce
bylo 12. května nalezeno děťátko bez známek života v
Hopewellu v New Jersey. Později bylo tělo
identifikováno Lindberghem jako tělo jejich syna
Charlese III. O více než tři roky později se zvedla
mediální bouře v případu Bruno Hauptmanna,
obviněného z únosu a vraždy jejich syna. Proces se
konal v Flemingtonu v New Jersey. Unaveni neustálou
pozorností médií a veřejnosti a stále zdrceni ztrátou
svého syna se Lindberghovi rozhodli odstěhovat v roce
1936 do Evropy. Hauptmann, který neustále
prohlašoval svou nevinu, byl shledán vinným a 3.
dubna 1936 byl popraven, i přes to, že si dodnes
spousta lidí myslí, že byl opravdu nevinný. 

Napsala: Michaela Pošvová

Prohlídka
Prohlídka byla taková, no jak to říct, moc mě nebavila.
Ale řeknu vám to, šli jsme na zámek a tam nás
prováděl pán. Přišlo mi, že je brácha Harryho Pottera,
ale nebyl. Byly tam různé obrazy.
Večeře
To byla dobrota, byla totiž pizza. Na tom Malecí ji
umějí. Jo ještě chci dodat, že když jsme šli ze zámku,
byla zima.
Sport 
Rozdělili jsme se na 4 skupiny a bylo to dobrý, hlavně v
tělocvičně. Byl tam totiž skok přes kozu a šplh po laně
a plazení po žíněnkách, hodně mě to bavilo.

Matyáš Havelka

Spaní
Chvilku jsem byl ještě vzhůru, ale
potom jsem usnul. Noc byla klidná,
proběhla rychle, myslím, že se to
povedlo.

Přespávačka potřetí



Tohle můžete zjistit na internetu. Planeta Mars je
pojmenovaná po římském bohu války Martovi. Jedná
se o planetu s pevným horninovým povrchem, který
je pokrytý krátery, vysokými sopkami, hlubokými
kaňony a dalšími útvary. Má dva měsíce
nepravidelného tvaru, nazvané Phobos a Deimos. V
období, kdy je Mars v opozici ke Slunci a Země, se tak
nachází mezi těmito dvěma tělesy, lze Mars vidět na
obloze celou noc. Spolehlivé informace o prvních
pozorování Marsu jako planety neexistují, ale
pravděpodobně k nim došlo mezi lety 3000 a 4000
př. n. l.  Všechny starověké civilizace, Egypťané,
Babyloňané i Řekové, tuto putující hvězdu znaly a
měly pro ni své pojmenování. Kvůli načervenalému
nádechu způsobenému barvou oxidované půdy na
jejím povrchu považovaly staré národy Mars většinou
za symbol ohně, krve a zániku. Detailní zkoumání
planety umožnilo od 60. let 20. století již takřka 20
úspěšných automatický sond. V současné době je na
oběžné dráze kolem Marsu šest funkčních sond a dvě
vozítka Curiosity a Perseverance. Podle mě je Mars
neuvěřitelně zajímavý a podle vědců má i nejlepší
podmínky na dalšího kandidáta na náš nový domov. 

Autor: Matěj Kovář
Zdroj: Wikipedie

Může být Mars naším novým domovem?

Co uvidíte v seriálu
Wednesday

 
Seriál Wednesday běží na Netflixu už od půlky
prosince. Možná víte, že Wednesday je v
překladu do češtiny středa, ale v tomto seriálu
je to hlavní role, kterou hraje Jenna Marie
Ortega. Jenna Marie Ortega se narodila 27.září
2002. Je to americká herečka a svoji kariéru
začala už od dětství. Seriál je propojen s
detektivkou, horrorem a komedií. Určitě znáte
film Rodinu Addamsových a z tohoto filmu
pochází novější seriál Wednesday. V seriálu
uvidíte rozhodně nezapomenutelné přátelství
Wednesday a Enid. Enid hraje herečka Emma
Myers, která hraje roli jako přátelská holka z
vlčí rodiny, která ještě nechce zvlčit a stát se
vlkem. Enid se v seriálu snaží skamarádit s
Wednesday. Celý seriál vás určitě pobaví,
dlouhých 8 dílů vás bude držet napjaté až do
konce. Wednesday a Enid jsou kamarádky
takové, že je nikdo nerozdělí. 

Autoři: Veronika Syrovátková a Lucie Zelená 



Existuje ostrov s divokými koňmi?
Ano, existuje ostrov s koňmi jménem Assateague Island, je to 60 km dlouhý bariérový ostrov
nacházející se u východního pobřeží poloostrova Delmarva s výhledem na Atlantický oceán. Severní
dvě třetiny ostrova leží v Marylandu, zatímco jižní třetina je ve Virginii. Assateagueovi divocí koně
jsou dobře známí i mnoha lidem, kteří na ostrově nikdy nebyli. "Divocí" koně na Assateague jsou ve
skutečnosti divoká zvířata, což znamená, že jsou potomky domácích zvířat, která se vrátila do
divokého stavu. Koně jsou dostatečně houževnatí, aby přežili spalující horko. Hojní komáři, bouřlivé
počasí a nekvalitní potrava nalezená na tomto odlehlém, větrem ošlehaném bariérovém ostrově
vytvořili jedinečnou společnost divokých koní. Divocí koně unikají komárům a mouchám z bažin
tím, že tráví čas na pláži. Místní folklór popisuje koně Assateague jako ty, kteří přežili ztroskotání u
pobřeží Virginie. I když je tento dramatický příběh o boji a přežití populární, zatím neexistují žádné
záznamy, které by to potvrzovaly. Nejpravděpodobnějším vysvětlením je, že jsou to potomci koní,
kteří byli koncem 17. století přivezeni na bariérové ostrovy jako Assateague majiteli z pevniny, aby
se vyhnuli zákonům o oplocení a zdanění dobytka. Koně jsou rozděleni do dvou hlavních stád, jedno
na straně Virginie a druhé na straně Marylandu Assateague. Jsou odděleny plotem na hranici státu
Virginia/Maryland. Tato stáda se rozdělila do skupin po dvou až dvanácti zvířatech a každá skupina
zaujímá svůj domovský areál. The National Park Service spravuje stádo v Marylandu. Jeto velice
zajímavý ostrov s koňmi, moc se mi líbí. Růžena Havelková 7.B

MLUVÍCÍ GORILA??!!
Koko byla samice gorily nížinné západní, která
se narodila 4. července 1971. Byla
nadprůměrně inteligentní, měla IQ mezi 75 a
95 (pro představu člověk má IQ mezi 90 a 110).
V rámci výzkumu zvířecí psycholožky Francine
Pettersonové se naučila více než tisíc znaků
americké znakové řeči, které používala v
komplikovanějších formách. Rozuměla dvěma
tisícům mluvených slov v angličtině a uměla
znakovat o svých myšlenkách a pocitech.
Oproti jiným gorilám se dokázala poznat v
zrcadle nebo mluvit i o věcech, které nebyly
zrovna v jejím dohledu. Koko také dokonce ve
znakové řeči vtipkovala a vymýšlela nové znaky.
Milovala kočky, které si sama
pojmenovávala.Jednou sama požádala o kotě,
které měla jako svoje dítě. Bohužel ji kočičí
miláček zanedlouho zemřel a Koko podlehla
depresím. Teprve až po týdnu všem ve znakové
řeči dokázala říct o svých pocitech.  

Chuť do života ji znovu vrátil herec Robin
Williams, který ji v roce 2001 navštívil.
Zemřela bohužel 19. června 2018. Gorila Koko
se stala symbolem komunikace mezi lidmi a
zvířaty.

Napsala: Michaela Pošvová
 



1) ŠALŠE:
a) Vesnice/malá část města
b) Hospodářství
c) Omáčka

2) HRDOBCE:
a) Hrdý člověk
b) Brouk, který si před sebou kutálí svou „kuličku trusu“
c) Člověk (něco jako hrobník), který je specializovaný na upevňování náhrobního kamene

3) RÁDIOVKA:
a) Rozhlasová stanice (1963-1989)
b) Dřívější žárovka  - byla radioaktivní (zakázali ji, protože byla velice nebezpečná)
c) plochá vlněná čepice bez štítku, s krátkou stopkou - "anténkou"    

4) ŽEŽULIČKA:
a) Kukačka 
b) Žvýkačka
c) Manželka 

 
Ve většině předbíhaček, které jsme už připravovali, jste našli buď otázky, na které jste si dokázali
odpovědět sami bez pomoci ostatních, nebo otázky, kvůli kterým jste museli tak trochu
„zašmátrat“ na internetu. Otázky v tomto čísle budou ale trochu jiné. Ačkoli si odpovědi na ně
také určitě dokážete najít na internetu, mnohem jednodušší, a tak nějak i „zábavnější“ budete
mít, když se na odpovědi zeptáte vašich rodičů nebo prarodičů. Jak už jste si totiž asi všimli, tak
právě oni používají často slova, kterým prostě nerozumíme. No, a právě na toto téma jsou tyto
předbíhačky. Nápovědu MOŽNÁ najdete mezi obrázky.

A jako v každém čísle časopisu jsou tu zase PŘEDBÍHAČKY.

5) PÝŘIT SE:
a) „Fintit se“/ hýčkat se
b) Zrudnout, zčervenat studem
c) Rozčílit se / křičet a nadávat, zlobit se

6) KRČMA:
a) Lidová hospoda
b) Malá místnost ve staré chalupě
c) Středověký mučící nástroj

7) TRABANT:
a) Lidové vozítko soudruhů z NDR, tzv. „bakeliťák“
b) Tříkolové vozítko, pokryté koženkou „plachtou“
c) „Urážka“/ (něco, jako když v dnešní době někomu řeknete, že je „trouba“)

Kamila Košťálová



Muzeum fantastických iluzí
Zakladatelem muzea je Pavel Kožíšek. Bylo
založeno v roce 2019.Toto muzeum je zábava
pro malé i pro velké. Hned na začátku si můžete
koupit kouzelné věci, např.: kouzelnou hůlku,
sadu kouzelných věcí atd. V muzeum najdete
krásné malby na zdi. A jak je můžete využít?
Malby jsou nakreslené na zdi, vy si k té zdi
půjdete a uděláte nějakou postavu, pak vás
rodiče vyfotí a ta fotka bude ve 3D. V tomto
muzeu můžete také najít hypnotizér. Hypnotizér
je kolo, které se točí a zhypnotizuje vás. Jsou na
něm černé pruhy a bílé pruhy. Chcete si udělat
fotografii s Boženou Němcovou nebo levitovat
ve vzduchu? Nebo byste si chtěli vyzkoušet
magickou místnost nebo židli, proletět se na
koštěti, být vzhůru nohama, nebo si vystřelit z
děla? To vše tu můžete zažít. Do muzea se
musíte vydat do Prahy. Doufám, že toto
muzeum vás bude bavit. 
Autor: Lucie Zelená

Mountfield HK 

Je český hokejový tým, který sídlí v Hradci
Králové a byl založen roku 1925, od sezóny
2013/14 působí v Extralize, české nejvyšší
soutěži ledního hokeje. Mezi klubové barvy
patří červená, žlutá, bílá a černá. Své domácí
zápasy odehrává v ČPP Aréňe, která má
kapacitu 6890 diváků. Aktuálně je kapitánem
týmu Radek Smoleňák. Současným
generálním manažerem je Ing. Aleš
Kmoníček. Hlavním trenérem je Tomáš
Martinec, asistenty trenéra jsou Petr
Svoboda a Tomáš Hamara a trenérem
brankářů je Robert Horyna a jeho asistentem
je Filip Luňák. Aktuálně jsou v tabulce
extraligy na osmé příčce. Mountfield nebyl
ani jednou výhercem extraligy, nejlepší
umístění bylo 3.místo a to v sezóně 2016/17.
Jsem aktivní fanoušek a ráda se koukám na
jejich zápasy.

autor: Tereza Stehlíková 7.B

Píšu o Řípu proto, že jsem tam sám byl, dokonce
dvakrát, ale jednou si to nepamatuji. Na Řípu je i
jedna rotunda - rotunda sv. Jiří. Když jsem tam
byl o podzimních prázdninách, mohlo se do
rotundy i se psem. O hoře vypráví i pověst o
praotci Čechovi. Říp měří 461 m. n. m. Nachází
se v Ústeckém kraji, v okrese Litoměřice, u
města Roudnice nad Labem. V dávných dobách
se považoval jenom za kopec. Vyhlášený za horu
byl 14. 1. 2011 Krajským úřadem Ústeckého
kraje. Říp je národní kulturní památka. Říp je
německy Georgenberg. Na Řípu vyúsťují tři
prameny. Ten východní je odjakživa považován
za léčivý. Patří k povodí Labe.
Zdroj : wikipedie 
Autor : Matouš Vrba 4.A

Víte, že i my máme bájnou
horu? Je to Říp.

 



V tomto čísle jsem si pro vás připravil velice zajímavý rozhovor s jednou z hvězd z našeho týmu,
který reprezentoval naši školu na krajském florbalovém turnaji. Na otázky odpovídal skvělý brankář
Leoš Vomáčka.
V kraji jste skončili na 3. místě, hodnotíš to jako úspěch?
Určitě, i když jsme hráli bez pana učitele Volfa, který nám vždy říkal, co musíme zlepšit, si myslím, že
3. místo je obrovský úspěch.
Myslíš si, že jste měli šanci turnaj vyhrát?
Myslím si, že jsme vyhrát mohli, kdybychom hráli lépe osobní obranu a nehráli tolik času v oslabení.
Jak hodnotíš kvalitu týmu v porovnání s touto konkurencí?
Náš tým byl dobře poskládaný, jen nám chyběl trenér, který by nás trochu popohnal dopředu,
abychom více makali. Takže si myslím, že jsme měli velice kvalitní tým.
Říkal jsi, že jsi nebyl úplně spokojen s prací obrany. O co šlo?
Jak jsem již říkal. Problém byl v osobní obraně, kde nedostupovali k hráčům dostatečně a padl z
toho nejeden gól. Což v některých zápasech rozhodlo o vítězi.
Ty jsi florbal dříve hrál. Jak dlouho a v jakém klubu?
Florbal vlastně hraju pořád už nějakých 5 let. Hraji v týmu FBŠ NMnM.
Byl velký rozdíl mezi okresním a krajským kolem?
Rozdíl tam určitě byl, ale nemyslím si, že by byl velký. Největší rozdíl byl v kvalitách ostatních týmů,
což nás ve dvou zápasech zaskočilo, možná to byl další důvod, proč jsme prohráli.
Na krajské kolo jste vyrazili bez trenéra. Jak toto hodnotíš?
To že jsme vyrazili bez trenéra byl trochu problém, protože ten nás většinou dostal k lepším
výsledkům. Myslím si, že je to trochu škoda, ale za zlé mu to nemáme, protože víme, že musel být
na lyžáku.
Teď se podíváme na poslední zápas o bronz. Ten jste vyhráli na nájezdy. Jaký byl tvůj pocit po
vychytaných nájezdech?
Byl to strašně uvolňující pocit, spadl ze mě všechen stres a začal jsem se radovat ze třetího místa.
Absolvovali jste před turnajem nějakou přípravu? Pokud ano, tak jakou?
Jako tým žádnou, ale myslím si, že jako jednotlivci určitě. Nevím jak ostatní, ale já jsem na tréninku
chodil do brány, což myslím, že se vyplatilo a je z toho krásné třetí místo.
Užili jste si to?
Určitě, když vím, že tohle je poslední rok, co jsem mohl naši školu reprezentovat a dostat ji na třetí
místo.

Já bych chtěl poděkovat Leošovi za odpovědi a popřát hodně úspěchů jak ve sportu, tak také v
osobním životě.

Rozhovor s bronzovým brankářem

Autor: Michal Novák



Doktor mi řekl, že se mám začít starat o svou váhu. Tak jsem z ní utřel prach.

Zavolal si lord svého kuchaře a povídá: „Zítra přijede moje tchýně, tady je seznam jejích oblíbených
jídel.“
 „Ano, pane.“
 „Ale jakmile jí jen jedno z nich připravíte, okamžitě vás vyhodím!“

Malý Pepíček šeptá tatínkovi do ucha: "Když mi dáš 10 korun, povím ti, co říká mámě každé ráno
jeden pán."
 Znepokojený otec vytáhne minci a dá ji synovi: "Tak co říká?"
 "Dobré ráno, nesu vám poštu."
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Vtipy nevtipy

Manchester City je anglický fotbalový tým, který vyhrál
Anglickou ligu již osmkrát. Založen byl v roce 1880 a sídlí v
Manchesteru. Klubové barvy jsou nebeská modrá a bílá.  Jejich
stadion pojme až 55 097 diváků.  V Manchesteru hraje taky
známý fotbalista Erling Haaland a také známý brankář Ederson
Santana de Moraes. V letech 2018-19 vyhráli čtyři trofeje, ačkoli
Manchester City ještě nezískal titul Ligy mistrů UEFA. Klub je
šestý nejcennější na světě s hodnotou 4 miliard dolarů a asi 100
miliard Kč. Mají šestý největší stadion v Anglii. Tento tým jsme si
vybrali, protože máme rádi anglické týmy.

Manchester City

Autoři: Antonín Cohorna, Samuel Wozniak

V tramvaji ke mně přišel nějaký chlápek a
chtěl po mně můj lístek. Jako by si
nemohl koupit svůj!

Víte, jak začíná příběh ekologů?
 Bio nebio...

„Tati, proč všechny pohádky končí
svatbou?”
 „Protože po svatbě pohádka končí!”

Zdroj: Alík.cz
Andrea Stolinová
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